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Ekologia na IX Zjeździe 
Polskiego Towarzystwa Zoologicznego 

• (Lublin, 22-2.5 IX 1969 r.) 

W dni.ach 22-25 IOC 11959 r. odbył !Się w Lu,blinie IX Zjazd Polskiego Towarzystvva 
Zoologicznego. Zgłoszono 342 referaty, z których znaczną część wygłoszono. Obrady 
odbywały się w 13 .sekcjach: cytologii, cytofizjologii i ultra,struktury, embriologii, 
en·dokrynologii i neurosekrecji, fizjologii, morfologii i anatomii, protozoologii i pa
razytologii, .systeimatyki i faunistyki, ichtiologii, hydrobiologii, •ornitologii, zoop5y
chologii i etologii oraz ,biologii i ekologii. ,Ponadto zorganizowano 4 sympozja nau
kowe: ,,Fizjol,ogia rozpłodu ssaków ,dzikich'', ,,Produktywność populacji ,ssaków'', 
,,Rytmy biologiczne'' i ,,Wp~yw czynników .cywilizacyjnych rra stan 'Arspółczesne j 

ornitofauny''. W pierwszym dniu obrad w ramach obrad plenarny.eh J. Michejda 
I 

wygłosił referat na temat i1ntegracji struktury i funkcji na poziomie molekularnym~ 
A. K. Tarkow,ski o mozaikowatości i chimeryźmie u ,ssaków, a organizator Zjazd:,1 
M. Chicewicz 1przedstawił filmy o interesujących zjawiskach zachodzących w ho
dowli komórek in vitro. Ostatniego dnia obrad odbyły się zebrania sprawozda\vczo
wyborcze szeregu .sekcji Polskiego Towarzystwa Zoologicznego oraz walne zebranie 
tegoz Towarzystwa i wybory nowych władz. 1Po obradach zorganizowano 2 intere
su·jące wycieczki: do obozu zagłady w Majdanku oraz na Bukową Górę (połączoną 
ze zwiedzaniem zabytków architektonicznych ,Zamościa). 

!Problematyka ekologiczna przewijała się w tematyce obrad różnych sekcji nau-
• 

kowych Zjazdu, szczególnie \V referatach sekcji biologii i ekologii oraz na sympo-
zjach: ,,Wpływ czynników cywilizacyjnych na 1stan w.spółczesnej ornitofauny'' i ,,Pro
duktywność populacji ssaków''. 

Na obradach sekcji biologii i ekologii wygłoszono szereg referatów, których • 

tematem były ważne zjawiska i procesy ekologiczne. W pier\~szym dniu obrad 
referat inaugurujący \vygłosił S. Riabinin. Mó\vił on na temat ogólnobiologicznych 
zagadnień fenologii Z\Vierząt , znaczenia \\ryników jej badań dla różnych gałęz i 

biologii, \V tym również ekologii, oraz zal{resu \\rykorzystywania informacji różn)' Ch 

dziedzin biologii \\r analizach fenologicznych. 

Szereg referatóvv dotyczył badań nad organizmami szkodliwymi lub l{orzystnymi 
dla człowieka. S. Stanuszek omówił ,v,pły,v ,va~unkÓ\\T przecho\,1)7"\va,nia lar\v in\\ra
zyjnych nicienia Neoapplectana carpocapsae s.l. na ich przeżY\valność i efekty\vno ść 

zarażania ży,vicieli. Autor między innymi st\,1ierdził ,vpły\v zagęszczenia nicieni na 
,. 
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stopień ich 1przeżywalności oraz wpływ czasu przechowywania larw inwazyjnych 
na szybkość infek,owania i powodowania śmiertelności .,owadów. J. Kot przed.stawił 
problem ewolucji wrażliwości przędziorka chmielowca ,Tetranychus urticae na środ
l{i chemiczne. :Na przykładzie popu·lacji szkodnika, czę.ściowo .uodpornionej na 
środki organofosforowe, pokazano kierunek zmiany jej wrażliwości na Metasystox 
\V cią·gu 3 lat ibadań. I. ,Kol,py wygłosiła referat na tema't progu aktywności ima

1gines i :nimf kleszcza Ixodes ricinus. W wyniku kilkuletnich badań terenowych 
i la1boratoryjnych ·stwier.dzono, że czynnikię,m pobudzającym jego aktywno·ść jest 
temperatura. 

-Dwa referaty dotyczyły za,gadnień rozwoju populacji szko,dników spichrzo
\vych. J>ierwszy, Z. Ciesielskiej, omawiał badania nad oddziaływaniem międzygatun
kowym trzech gatunków szko•dni·ków spichrzowych z rzędu Coleoptera. Autorka 
badała prze•bieg ~ozwoju populacji w hodowlach indywidualnych i mieszanych oraz 
\Vpływ konkurencji na 

• 

stopień opanowania ,różnych pokarmów. ;Drugi referat, 
o wpływie pokarm·u na śmiertelność i Tozrodczość wołka zbożowego wygłosił H. San
dner. ·Stosował w ektSperymentach ró.żne rodzaje poka,rmów .i przeprowadził ,bada-

• 

nia porównawcze nad poziomem rozroid,czości i śmiertelności szkodnika hodowanego 
na .ka.żdym. z tych pokarmów. , 

Ponadto omówiono wyniki 1badań dotyczących biologii, ekologii i ewolucji sze
regu gatunków zwierząt. E. ·Hor,n przed·stawiła .cykle dobowej aktywności 3 gatun
ków p.ająków sieciowych i 1 gatunku pająka wędrującego. W. Romankow podał 
szereg danych dotyczących biologii i ekologii muchówki Dasyneura ignorata zwią
zanych z okolicznościami jej zimowania, dynamiki sez.onowej, długotrwałości _lotó'PN 
i liczby pokoleń. S. Borow.ski omówił pokarm żubra i zwierzyny 1płowej oraz sz,kody 
wyrzą,dzan,e przez te zwierzęta w ,drzewo,stanach w związku ze z,dobyw.aniem po
karmu . . Na zakończe·nie wygłoszon.o 2 referaty dotyczące zagadnień ewolucyjnych. 
H. Dobrowolska przedstawiła ewolucję typów morfolog.icznych Salienta, a E. Skor-

• 

kowski omówił kierunki .selekcji wśród koni polskich. 
7 ~ drugim dniu obrad referat inaugurujący posiedzenie isekcj:i biologii i eko

logii wygłosił K. Demel. Autor w refe·racie ,,Lądy i m•orza - porównanie ekolo
giczne ze s~czególnym ,uwzględnieniem .biomasy i produkcji zwierzęcej'' porównał 

wiel:kość produkcji uzyskiwanej z różnych ekosystemów wodnych i lądowych na 
tle ich struktury tr-oficznej. Szereg następnie wygłoszonych referatów dotyczyło 

zagadnień produk·tywno1ści populacji o.kreślonych gatunków zwierząt łub zespołów 
gatunków . 

• 

JR„ Mackowicz wy•głosił referat pt. ,,Zmienność parametrów bioenergetycznych 
\V rozwoju gniazdowym ,piskląt skowronka borowego ((LululLa a. #' arborea). Na 

I ~ 

podstawie 0 1bserwacji u.1 gniazd ,badano zależno.ść tej zmienno·ści od liczebności 

piskląt w gnieździe, ich wieku i łatvvości zdobycia pokarmu przez poszczególne pary 
rodziców. B. [)iehl zrefero\vafa badania nad ,,Zależnością produkcji populacji ptaka 
Lani us callurio od jego liczebności'', które pro¼'Padzono w ramach badań kom,plek
sowych Instytutu Ek·ologii IP,AiN nad produktyw.nośc-ią środo\visk łąkowych. W ~a
mach tych samych badań E. Olechowicz omó\viła metodę oceny produkcji owadów 
piętra tra\iv \i\1 środo\visku łąkowym, stosowaną \V Instytucie Eikologii. E. Nowal~ 
p1~zedsta\\7iła sl~ład gatunko\vy i produkcję makrofauny glebowej w 3 środowi

sl{ach łąko\vych, a J. Pętał przedstavviła rolę mró\vek jako dra1pieżcó\v ,v środo
vviskach łą'ko,vych. Aut-0rka między innymi ,podała dane ilościowe dotyczące składu 
pokarmu niesionego przez mrówki do gniazd którego duży procent stano\viły młode 
pająki, głÓ\\7 nie z gatunkÓ\\7 wędr11jących. Problem)r drapieżnictwa, poza referatem 
J. Pętał, poruszały jeszcze d,va inne. Referat ,B. Gałeckiej i A. Kajalr poŚ\\rięcony 
był zagadnieniu ,vpł)rwu elrspery,mentalnego drapieżnictwa (\\r)rbiera11ie przez czło
\vielta różn)T ch porcji mszyc z ,doświadczal11ych izolatoró\v) na wielkość populacji 
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mszyc ]).lfyz11s persicae. Omówiono fakty stymulo\\rania wzrostu populacji mszyc 
przy ,pewnych wielkościach drapieżnict\va. Referat E. Dąbrowskiej-1Prot i J. Łu·czal~ 

zawierał dane z kilkuletnich 1badań nad drapieżnictwem pająków na 1~omaracl1 
w vvarunkach naturalnych i w el{sperymencie terenowym. Stwierdzono, że dobov\re 
i sezonowe fluktuacje liczebności komarów w ,środowisku leśnym ,mają wp·ływ na icl1 
udział w pokarmie pająków sieciovvych. Omówiono m.in. wpływ gęstości ofiar , 

i drapieżców na tempo i pozio.m redukcji ofiar. 

W ramach przedstawiania badań nad 1biologią i ekologią wybranych gatunkÓ\\r 
zwierząt odczytano referat J. Lach·majer na temat biologii i ekologii komara Ano
pheles claviger, badanego w ,okolicach G1dańska. Między inrny·mi omówiono roz
wój, rozkła,d przestrzenny, skład wiekowy populacji, udział samic itp. Z. Kajak 
i B. Ranke-iRybicka omawia·li zagadnienie dynamiłki liczebn·ości i wzrostu larvv 
Chaoborus flavicans w Jeziorze Mikołaj ·skim. Szczegółowo opisano metodykę badań 
ilościowych ściśle dost-osowaną do cyklu biologicznego badanego gatunku. J. A. 1Czy-

.. żewski pod.ał i1nformacje dotyczące tempa odradzania się popt1lacji szczurów. Stwier
dzono, że populacje dwóch gatunków szczurów Rattus rattus i R. norvegicus różnią 
się stopniem zagęszczenia populacji. R. norvegicus w sprzyjających okolicznościach 

może osiągnąć wysoki \stopień zagęszczenia. Redukcja 95°/o osobników populacji 
powodowała słabe o·dra,dzanie się populacji w środowisku. S. Płodzień wy1głosił 

referat o przyczynach i skutkach wystąpienia mszyc (Aphidae) na jodłach południo
wo-w.schodniej części województwa rzeszowskiego. 

Bardzo interesujący problem teoretyczny ·poruszył K. Tar\vid. O:mówił on hi
potezę ,,rozwoju ekologicznego'' populacji zwierzęcych, podając szereg przy.kładów 

takiego ,,roz\voju'' i biologiczne konsekwencje tego zjawiska. 

1Na sympozjum produktywności populacji •ssakó\v, pierwszego dnia obrad, oma
1wiano zagadnienia dotyczące liczeibności różnych gatunków gryzoni w śr,odowiskach 

naturalnych, jej oceny według różnych metod i wpły\vu różnych czynników eko
logicznych, np. wieku osobników i rozmieszczenia przestrzennego populacji na jej 
wielkość. Oceniono zależność łowności Clethrionomys glareolus od wieku i liczeb
ności populacji, opisano mechanizm wyłowu gryzoni z po\vierzchrui, metodą Standard 
Minimum oraz wpływ · obecności osobnika w pułapce na łow,ność dalszych osobnikó,v 
różnych gatunków. Kilka referatów poświęcono ocenie ruchliwości i areału osob
niczego ,gryzoni i ich pojawom w Polsce. Jeden referat omawiał zagadnienia roz
mieszczenia przestrzenneg-o zająca szaraka. W drugim dniu obrad skoncentrowano 

• 

się ~na problemach bioenergetyki gryzoni. Po ogólnym wprowadzającym referacie 
W. Grodziń·skiego ,,Prosta ,formuła budżetu energetycznego gryzoni'' omaw,iano 
zapotrzet>owanie energetyczr1e i metaibolizm różnych gatunków gryzoni, skład che
miczny i wartość kaloryczną ich ciała, termoregulację zespoło\vą u C. glareolus 
i wpły,v dominacji na tempo metaboliz·mu myszy. Kilka referató\v poświęcono oce
nie potencjału rozrod.czego i śmiertelności różnych gatunkó\v. W referatach trze
ciego dn·ia obrad .sympozjum dyskutowano o przepły\vie energii przez populacje 
gryzoni i o wielkości produkcji populacji gryzoni badanych w różnych środowi- · 
skach. Oceniono również wpłyvv introdukcji no\vych osobników na produkcję popu

I 

lacji myszy. 

Na sympozjum o wpływie czynników cywi•lizacyjnych na stan współczesnej 
ornitofauny przedsta\viono szereg prac oma\viających różne aspekty gospodarczej 
i cywilizacyjnej działalności człow,ieka, oddziaływujące na skład i liczeb ,ność ptaków. 
Można wyróżnić kilka głóvvnych problemów, wokół -których grupo\vały się refero
wane na ,sympozjum prace. W szeregu pracach poruszano problem regulacj· r-zek 
jako czynnil{a powodującego powstawanie kierunko\.vych zmian w awifaunie wód 
i przyległych środowisk lądowych. Problem ten, ,v z,v.iązku z zachodzącą w ostat
nich latach w Polsce intensyfikacją prac wodnych, nab~era szczególnego znaczenia . 
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Dwie prace poświęcono omówieniu wieloletnich zmian fauny ·ptaków, zachodzących 
\V związku z rozbud1ową wielkich miast, takich jak Warszawa ~ Lublin. Nawiązu
jąca do tego problemu była praca poświęcona ana1lizie wpływu urbanizacji nowych 
terenów na awifaunę. Omawiano w niej pewne zjawiska zachodzące wśród ptaków 
\V związku z wycięc'iem dużych kompleksów leśnych pod budowę k•ombinatu ,,Azo
ty'' ,v Puławach i osiedla mieszkaniowego. Trzecia, wyraźnie za·znaczona grupa 
problemów odnosiła się do gospodarki rolniczej i leśnej człowieka :i związanych 

z tym zmian w awi,faunie tych śro·dowisk. 

Ponadto w sekcjach hydrobiolo1gii, ornitolo.g,ii i ,parazytologii wygłoszono ,szereg 
1'eferatów, w których zawarty był bogaty ładunek informacji dotyczących ekologii 
poszczególnych gatunków zwierząt lub zjawisk ekologicznych. Ze względu ,na trud
ności techniczne autorki n·ie mogły być na nich obecne i w związku z tym nie 
zostały one omówione w niniejszym spraw·ozdaniu. 1Należy jednak ,stwierdzić, że 

obrady IX Zjazdu Towarzystwa Zoologicznego w dużym stopniu dotyczyły szerolto 
pojętej problf~matyki ekologicznej. 
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E. Dąbrowska-Prot i J. Łuczak 
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